
Spørgsmål:
Hvilken forurening frygter man?

Svar (Per Holm, BlueKolding):
Det kan eksempelvis være coli-bakterier, som er fremherskende i spildevand. En forurening af 
drikkevandet med colibakterier vil altid medføre kogepåbud. Vi har ikke nogen nødforsyning, som 
tingene er i dag. Hvis vi får en forurening i dag, så vil vi være nødt til at køre vand hertil i lastbiler. 
Risikoen for forurening stiger, jo mere nedslidt vandværket bliver. Vi gør dette for at sikre, at 
vandforsyningen er sikker.

Spørgsmål:
Der bliver talt om, aktierne i et eventuelt nyt selskab, der skal drive Christiansfeld Vand. Der kunne 
vel også være tale om anparter …?

Svar (Jacob Christiansen, Lett Advokatfirma):
Vi talte om aktier, fordi BlueKolding Vand er et A/S i dag. Et A.m.b.a., hvis man stifter sådan et, vil 
typisk købe aktierne af det eksisterende selskab.

Spørgsmål:
Sydpå kan der være klor i vandet, men man kan drikke det alligevel. Hvor meget kemi er der i 
vores vand?

Svar (Per Holm, BlueKolding):
Kvaliteten af vores drikkevand er rigtig god, og der er ingen kemikalier i. Vandet overholder alle 
krav til drikkevand.

Spørgsmål:
Er vores vand truet, hvis vi får det leveret udefra (byportsløsning, red.)?

Svar (Per Holm, BlueKolding):
Vi har 3 boringer, der leverer vandet til jeres haner. Ved en byportsløsninger vil 6-8 forskellige 
vandværker kunne levere. Hvis bare ét af de værker virker, så er der vand i hanerne. Dermed er 
sikkerheden i vandforsyningen større, end hvis vi kun har ét vandværk.

Spørgsmål:
Har I undersøgt byportsløsningen vestfra? Frørup har meget blødt vand. Det er korrekt, at 
Christiansfeld Vandværk er meget nedslidt. Jeg anbefaler, at vi får vandet udefra og får den 
sikkerhed, det giver.

Svar (Per Holm, BlueKolding):
Frørup er så vidt jeg ved for lille, så det ville kræve en udvidelse, og det koster også. Vi vurderer, at 
de eneste realistiske leverandører er Provas og Tre-For.

Spørgsmål:
Risikerer vi at løbe tør for vand?

Svar (Per Holm, BlueKolding):
Nej, ikke inden for hverken vores eller vores børns generation i hvert fald.

Spørgsmål:
De filtre, der forårsagede det brune vand, skulle vel have været udskiftet for et stykke tid siden 
(med henvisning til tidligere omtalt brunt vand fra vandværket, red.)?

Svar (Per Holm, BlueKolding):
Ja, men nye filtre koster 3/4 mio. kr., og det ville vi ikke investere, hvis vi alligevel skal af med 
vandværket.



Spørgsmål:
Er der andre vandværker, der har samme problemer som os?

Svar (Per Holm, BlueKolding):
Det ved jeg ikke.

Spørgsmål:
Hvis flere byder ind på leveringen af vand, og der kommer en forurening, hvordan ved man så, 
hvor forureningen kommer fra?

Svar (Per Holm, BlueKolding):
Hvis vi har en byportløsning og får vandet et andet sted fra, så kan vi finde ud af, om den kommer 
før eller inden for byporten. Hvis forureningen sker uden for porten, vil vi snakke med 
leverandøren. Hvis den sker inden for, vil vi selv undersøge det.

Spørgsmål:
Hvad er prisforskellen på en m3 for os i dag og hos Tre-For?

Svar (Per Holm, BlueKolding):
Prisen for jer er 5,31 kr., men den pris er en smule kunstig, fordi vi som tidligere nævnt har nogle 
penge i kassen, der skal tilbage til jer i form af lavere afgift. Reelt er prisen pr. m3 derfor 2 kr. 
højere.
Hos Tre-For er prisen 6,25 kr. + div. afgifter ( cirka 7 kr. pr. 1000 l. vand) + 1.250 kr. i 
abonnementsafgift.
I Stepping er prisen 5,94 kr. I Aller 6,50 kr. I Hejls 2,81 kr. I Hejlsminde 3,13 kr. I Fjelstrup 3,55 kr. 
Alle priser er inkl. moms.

Spørgsmål:
Sidst vi var her, fik vi at vide, at vi ville gå fallit i 2016. Vi var rystede og skeptiske, fordi man har en 
lovgivning, der gør, at man ikke må drive en virksomhed, der er behov for. Er det ikke muligt, at 
BlueKolding og vandværket kan fortsætte?

Svar (Per Holm, BlueKolding):
Per: Jo det er en mulighed, for der er en anden slags prisloft på vej. Men det er ikke lovmæssigt 
vedtaget endnu. 

Svar (Knud Erik Langhoff, bestyrelsesformand BlueKolding):
Men kommunen vil formentlig ikke eje vandværket som det eneste af flere end 40 værker i 
kommunen.

Spørgsmål:
Kommunen kan vel bare overdrage vandværkety til os inkl. den million kr. der er i egenkapital?

Svar (Jacob Christiansen, Lett Advokatfirma):
Loven siger, at man er forpligtet til at udbyde opgaven i en offentlig licitation. Det kan ende med, at 
forbrugerne overtager selskabet, for ikke ret mange penge, men det er nødt til at  komme an på en 
prøve.

Svar (Knud Erik Langhoff, bestyrelsesformand BlueKolding):
Vi må ikke bare opstille udbudskriterier, der favoriserer jer.

Spørgsmål:
Vi er åbenbart mere sårbare, hvis der sker noget forurening. Er det rigtigt.

Svar (Per Holm, BlueKolding):



Ja, fordi vi kun har ét vandværk. Hvis vi får vandværket fra Tre-For eller Provas, er der flere 
værker, der kan levere vandet.

Spørgsmål:
Vi har fået at vide, at der er en pulje på 5 mio. kr. i selskabet i dag. Kan de gå til A.m.b.a.-et, hvis vi 
stifter sådan et?

Svar (Per Holm, BlueKolding):
Ja, men ifølge loven må pengene kun bruges på at nedsætte taksterne, fordi de skal tilbage til jer 
forbrugere.

Kommentar (Knud Erik Langhoff, bestyrelsesformand BlueKolding):
Andre vandværker har en nødforsyning andre steder fra. Den har vi ikke her i Christiansfeld.

Spørgsmål:
Hvis Tre-For overtager, koster det 20 mio. at lave en ledning. Vil det ikke betyde stigende takster?

Svar (Per Holm, BlueKolding):
Uanset om vi bygger selv eller får en byportløsning, så er der kun os selv til at betale, så taksterne 
vil stige uanset hvad.

Spørgsmål:
Kan Tre-For bare overtage forsyningen?

Svar (Per Holm, BlueKolding):
Tre-For vil kun kunne overtage forsyningen, hvis de vinder den licitation, vi talte om før. Tre-For vil 
skulle anlægge den ledning, der skal transportere vandet hertil.

Kommentar:
Jamen, så skal vi have vores eget.

Spørgsmål:
Vores vandværk er utæt, men det behøver jo ikke at betyde, at det er nedslidt …?

Svar (Per Holm, BlueKolding):
Det er nedslidt. Det siger alle de eksperter, vi har haft til at vurdere det.

Kommentar H.C. Jensen (Forbrugervalgt bestyrelsesmedlem i BlueKolding Vand (tidl. 
Christiansfeld Vand)):
Der bliver stillet spm. ved forsyning og vandkvalitet. Der har mig bekendt aldrig været forurening 
fra de kilder, vi har fået vores vand fra i 200 år. Men der er problemer, og spørgsmålet er, om en 
forbrugerkreds vil byde ind på at overtage. Så skal der jo være nogen, der vil gøre arbejdet. Ole og 
jeg vil, som forbrugervalgte medlemmer i bestyrelsen, i givet fald sørge for, at der bliver indkaldt til 
en stiftende generalforsamling. Det bliver dyrere uanset hvad. Jeg vil gerne have en 
tilkendegivelse af, om vi skal arbejde videre på et forbrugerejet selskab eller ej.

Spørgsmål:
Kan den eksisterende ledning sydfra bruges som sikkerhed?

Svar (Per Holm, BlueKolding):
Jeg er sikker på, at Provas har regnet den ind. Det er rigtig, at der er en ledning, som kan forsyne 
en lille del.

Svar (Ole Sørensen, (Forbrugervalgt bestyrelsesmedlem i BlueKolding Vand (tidl. Christiansfeld 
Vand og ansat ved BlueKolding):
Det er kun en meget lille del af vores område, den ledning kan forsyne.



Kommentar:
Kommunen fik jo vandværket gratis i sin tid. Så er det vel kun rimeligt, at kommunen hjælper os, 
hvis vi vil i gang selv.

Kommentar:
Vi tømmer kassen, og så overlader vi resten til Tre-For.

Spørgsmål:
Hvis Tre-For overtager, så stiger priserne også. Korrekt?

Svar (Knud Erik Langhoff, bestyrelsesformand BlueKolding):
Ja, man skal formentlig betale det samme som andre kunder ved Tre-For.

Spørgsmål:
Vil Kolding helst af med os?

Svar (Knud Erik Langhoff, bestyrelsesformand BlueKolding):
Ikke med Christiansfeld, men med Christiansfeld Vand. Mine kolleger i byrådet ønsker ikke fortsat 
at eje vandværket. Vi er nødt til at lade det blive selvstændigt på en eller anden måde.

Spørgsmål:
Må Tre-For lave højere takster for os end andre?

Kommentar:
for mig at se er der ingen tvivl om, hvad vi skal. Et forbrugerejet selskab er slet ikke en tanke, jeg 
kan gå ind for. Hvad skal vi bruge det til? Vi har større forsyningssikkerhed med Tre-For. 
Selvfølgelig skal vi have en byportsløsning og lade dem køre det. Det bliver absolut ikke billigere, 
hvis vi selv skal stå for det.

Kommentar:
Vi skal have vores eget vandværk. Det kan der ikke være tvivl om. Ellers skal vi jo betale ekstra, 
hvis der er forurening igen.

Spørgsmål:
Har I ikke været i gang med at lave et nyt vandværk? I udnytter jo heller ikke prisloftet fuldt ud.

Svar (Per Holm, BlueKolding):
Vi var langt i processen med at bygge et nyt vandværk, men vi blev nødt til at stoppe projektet 
p.g.a. den nye Vandsektorlov, der kunne betyde, at Kolding Kommune ville kunne tjene penge på 
et salg af Christiansfeld Vand. Vi har renoveret ledningerne i den takt, vi syntes, det var 
nødvendigt. Det næste bliver nye målere i år eller næste år. 

Spørgsmål:
Jeg er mest fortaler for byportsløsningen, og vi kan vel i nødttilfælde hente vand fra vores egne 
brønde, eller …?

Svar (Per Holm, BlueKolding):
Nej, for brøndene skal forsegles, hvis vandværket bliver lukket ned.

Spørgsmål:
Har Vonsild, Nr. Bjert og Frørup ikke lavet nyt vandværk. Hvordan kan det løbe rundt? Oprindelig 
fik vi at vide, at et nyt vandværk ville 12,8 mio. kr. nu lyder prisen på 20 mio. …?

Svar (Per Holm, BlueKolding):



Det er fordi, vi har regnet på en løsning, der inkluderer nødforsyning, ringforbindelse, 
kvalitetssikring osv. Men det er korrekt, at der findes billigere måder at gøre det på.

Håndsoprækning
Hvor mange ønsker at arbejde videre med idéen om et forbrugerejet vandværk? ca. 50 % (af ca. 
100 deltagere, red)
Hvor mange ønsker at overlade værket og forsyningen til anden køber: 7 personer.

Kommentar (Per Holm, BlueKolding):
Et eventuelt forbrugerejet selskab skal afgive bud på lige fod med alle andre. Så I kan rolig stifte 
selskabet, hvis I vil det. Så er I klar, hvis selskabet bliver sat til salg.

Knud Erik Langhoff rundede af med at konstatere, at der ikke er kommunalpolitisk vilje i Kolding 
Byråd til at drive Christiansfeld Vandværk i fremtiden. Det ville i givet fald også være det eneste af 
kommunens flere end 40 vandværker, der ville være kommunalt drevet.


